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Svar på § 37 spørgsmål nr. 2015-039 tillnatsisartut om bedre udnyttelse af 
slagteaffald fra Neqi AIS 

I medfør af § 37 i Inatsisartuts forretningsorden har du fremsendt spørgsmål om bedre 
udnyttelse af slagteaffald fra Neqi AIS. 

Jeg takker for de fremsendte spørgsmål, der sætter fokus på bedre udnyttelse af 
slagteriaffald . 

Besvarelsen af spørgsmål 1 og 2 er udarbejdet med Departementet for Familie, 
Ligestill ing og Sociale Anliggender, Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked og 
Handel, Departementet for Natur, Miljø og Justitsområdet samt Neqi AIS som 
høringsparter. 

Med hensyn til besvarelse af spørgsmål 3, er dette besvaret af 
Departementet for Familie, Ligestilling og Sociale Anliggender. 

Aktuel lovgivning: 
Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 21 af 27. juli 1998 om levnedsmidler samt 
Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 28 af 17. september 1993 om bortskaffelse af affald. 

Spørgsmål 1 til Naalakkersuisut: 
Har Naalakkersuisut overvejet, om en del af de restprodukter fra Neqi-slagteriet, som i 
øjeblikket ender på lossepladsen, i virkeligheden kunne forarbejdes og sælges? 

Svar: 
Såfremt Neqi AIS ønsker at eksportere, er der strenge krav til affaldsbortskaffelse. Det 
drejer sig blandt andet om bortskaffelse af materiale der kategoriseres som "Kategori 1 
materiale", jf. affaldsforbrændingsdirektivet 2000/76/EF. Det drejer sig særligt om SRM
materiale (specificeret risiko materiale). Det er derfor vigtigt at pointere, at såfremt Neqi 
AIS ønsker at eksportere, vil EU-reglerne finde anvendelse, og det vil derfor være 
Fødevarestyreisen, der kontrollerer at virksomheden lever op til kravene. 

Når der er tale om produktion til hjemmemarkedet, er der fastsat krav til 
affaldshåndteringen i Departementet for Natur, Miljø og Justitsområdets miljøvurdering 
af virksomheden. Det affald, der som udgangspunkt bortskaffes som slagteaffald fra 
Neqi AIS er ikke egnet til humant konsum. Det vil sige, at der er tale om decideret 
risikoaffald, som enten er forurenet eller som generelt ikke anses for at kunne indtages 
som menneskeføde. 
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Da det således ikke er muligt at forarbejde slagteaffaldet til fødevarer, der er egnet til 
konsum, har Departementet derfor tidligere været i dialog med Fødevarestyreisen 
omkring muligheden for at indføre regler vedr. dyrefoder. 
Fødevarestyreisen har i henhold til §§ 27 og 28 i Anordning nr. 524 af 8. juni 2004 
ansvaret for autorisation af virksomheder, der ønsker at producere og distribuere foder 
af animalsk affald, til national omsætning. Departementet ønsker at fortsætte med 
denne dialog, for at kunne udnytte dele af slagteaffaldet, der er egnet til konsum af dyr. 

Neqi AIS oplyser omkring det stillede spørgsmål, at virksomheden på nuværende 
tidspunkt opskærer og pakker udbenede ben ti l videresalg. Salget er omkring 2000 kg 
pr. år. Fra i år har Neqi AIS således ændret kvaliteten af koge- og stegeben, så der er 
mere kød på benene, og produktet sælges således lokalt i Narsaq, fremfor at blive 
kasseret, som tilfældet var tid ligere. Der er p.t. ingen beholdning af dette produkt, idet 
dette er udsolgt. 
Der foreligger ikke oplysninger om, at Neqi AIS skulle have planer om at forarbejde og 
sælge yderligere restprodukter. 

Spørgsmål 2: 
Har Naa/akkersuisut tænkt over om hele eller dele af restprodukterne eventuelt kunne 
foræres/sælges til personer med lav indkomst i Narsaq? 

Svar: 
Jeg har via Veterinær- og Fødevaremyndigheden i Grønland (VFMG) erfaret i 
forbindelse med udførelsen af kødkontrol, at der hovedsagligt bortskaffes slagteaffald, 
som ikke er egnet til humant konsum, hvorfor dette ikke kan eller bør foræres/sælges til 
dette formål. 

Grunden til at det kategoriseres som ikke-egnet til menneskelig konsum er, at der er tale 
om kød, der er blevet forurenet under slagteprocessen, eller der er fundet noget på 
dyret, som gør at det ikke er egnet til at indtage som føde. Veterinær- og 
Fødevaremyndigheden i Grønland vil derfor ikke kunne stå inde for, at slagteaffaldet 
foræres eller sælges som egnet til konsum og gør opmærksom på at det bør 
forbrændes i dertil egnet forbrændingsanstalt. 

Såfremt der er restprodukter, der ellers er egnet til konsum kunne det være muligt, at 
disse vil kunne videreformidles til dem med lav eller ingen indkomst. Det skal dog 
pointeres, at det er op til virksomheden, at træffe denne beslutning. 

Neqi AIS oplyser, at virksomheden under sin servicekontrakt er forpligtet til at drive sin 
virksomhed kommercielt. Det falder derfor ikke ind under virksomhedens virkefelt, at 
uddele fødevarer til befolkningen i Narsaq ud fra rene sociale hensyn. En sådan praksis 
ville også kunne underminere virksomhedens muligheder, for at sælge sine varer på det 
ordinære marked. 

Spørgsmål 3: 
Hvordan vil Naa/akkersuisut sørge for, at personer ikke fremover bliver nødt til at 
gennemsøge lossepladsen for restprodukter for at få mad på bordet? 

Svar: 
Det rejste spørgsmål er alvorligt, i midlertidig er det af socialpolitisk karakter og har 
således ikke umiddelbart noget med mit ressortområde at gøre. Nedenstående svar er 
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derfor indhentet hos Naalakkersuisoq for Familie, Ligestilling og Sociale Anliggender, 
der oplyser: 

"Naalakkersuisut har et klart mål om at bekæmpe fattigdom og skabe lige muligheder for 
alle borgere i Grønland. Der er mange indikatorer på fattigdom. Naalakkersuisut ser 
fattigdom i familier som en kompleks problemstilling, der ikke kan reduceres til at blot at 
handle om økonomiske forhold. For at bekæmpe fattigdom er det nødvendigt at have 
fokus på den brede samfundsudvikling, da fattigdom må bekæmpes på flere fronter ved 
bl.a. at skabe god og lige adgang til uddannelse, sundhed, beskæftigelse m.m. 

Børns livssituation må ses i sammenhæng med deres forældres livssituation. For at 
bekæmpe børnefattigdom er det nødvendigt at bryde den negative sociale arv og løse 
de bagvedliggende problemer i familierne, så de får muligheder for varigt at komme ud 
af deres fattigdomssituation. Børnefamiliers økonomi (og evne til at forvalte økonomO er 
naturligvis en central faktor. I den forbindelse skal det slås fast, at udsatte børn 
henhold til lovgivningen altid skal have den hjælp, de har behov for, uanset årsagerne. 

Naalakkersuisut ønsker som sagt at fremme lighed, da samfund med en høj grad af 
lighed internationalt hører til de velfungerende samfund, jf. den skandinaviske 
velfærdsmodel. Naalakkersuisut forbereder i den forbindelse reformer, der bl.a. skal 
bidrage til at sikre en mere rimelig omfordeling og en forbedret velfærd. " 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 
Med venlig hilsen 

Karl-Kristian Kruse 
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